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وام ۲۰۰ میلیونی مسکن روستایی مشروط شد
منابع تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت 
مسکن روستایی قرار است از طریق صندوق 
ملی مسکن تامین شود که شاید تا یک ماه 
و نیم دیگر مقــداری منابع در این صندوق 

تجمیع و پرداخت وام صورت گیرد.
آنطور که از شواهد و قرائن برمی آید مسئولان سازمان 
برنامه و بودجه، پرداخت تسهیلات ۲۰۰ میلیون  تومانی 
ساخت مسکن روستایی با نرخ سود ۵ درصد را منوط به 

تجمیع اعتبارات در صندوق ملی مسکن کرده اند. صندوق ملی مسکن بعد از تصویب قانون 
جهش تولید و تامین مسکن در مردادماه سال گذشته ایجاد شده که قرار بود منابع آن از راه هایی 
 ـوزیر  همچون مالیات های حوزه مسکن و ساختمان تامین شود. چند روز قبل رستم قاسمی 
راه و شهرسازی اعلام کرد که منابع خوبی به صندوق ملی مسکن تزریق شده است. اما ظاهرا 
به دلیل عدم توفیق در اجرای مالیات خانه های خالی و خانه های لوکس رقم قابل توجهی در 

این صندوق وجود ندارد.
آخرین پیگیری ها از پرداخت تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت مسکن روستایی که آبان 
ماه سال گذشته با حضور رییس جمهور در شورای عالی مسکن به تصویب رسیده حاکی از 
آن است که پرداخت این وام منوط به تجمیع اعتبارات در صندوق ملی مسکن شده که فعلا 
موجودی آن کافی نیست. گفته می شود ممکن است تا حدود ۴۵ روز دیگر مقداری اعتبار به این 

صندوق تزریق و پرداخت وام مسکن روستایی آغاز شود.
این در حالی است که ۲۴ خردادماه، رییس بنیاد مسکن از دستور رییس جمهور برای پرداخت 
وام مسکن روستایی و موافقت سازمان برنامه با این دستور خبر داده بود؛ قولی که هنوز محقق 

نشده است.

صادرات ۲.۷ میلیارد دلاری شهرک های صنعتی
معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی از صادرات ۲.۷ میلیارد 
دلاری از ســوی حدود یک هزار شــرکت 
صادرات محور در شــهرک های صنعتی در 

سال گذشته خبر داد
عزیزالله قربانی، با اشــاره به فعالیت ۱۰۰۰ شرکت 
صادرات محور در شهرک ها که سال گذشته ۲.۷ میلیارد 
دلار صادرات داشتند، اظهار داشت: سهم صنایع کوچک 

از کل صادرات غیرنفتی کمتر از ۱۰ درصد است، چراکه بیشتر نیازهای داخلی را صنایع کوچک 
تامین می کنند. با توجه به اینکه بیشتر نیازهای داخلی را صنایع کوچک تامین می کنند، حجم 
صادرات آنها نسبت به شرکت های بزرگ کمتر است. وی از حمایت سازمان صنایع کوچک 
از ۲۱ شرکت مدیریت صادرات خبر داد و گفت: این شرکت ها در حال ارائه آموزش به شرکت 
کوچک و متوسط هستند.به گفته وی، از جمله مهم ترین موانع صادرات برای صنایع کوچک 
نداشتن برند است. به همین دلیل توسعه برندسازی در دستور کار قرار گرفته و مقرر شده حداقل 
۳۱ برند ملی تعریف شود و صنایع کوچک در قالب این برندها صادرات کنند. چراکه صنایع به 
تنهایی برای این کار مشکل دارند. مقدمات این فرایند تعریف شده است. قربانی با بیان اینکه در 
حال حاضر حدود ۱۰ کنسرسیوم صادرات تشکیل شده، تصریح کرد: قرار است برندسازی به این 

کنسرسیوم های صادراتی منتقل شود تا شرکت ها در قالب آنها بتوانند بازاریابی کنند.

کاهش ۳۰ درصدی مصرف ماکارونی
مشاور هیات مدیره انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات ماکارونی گفت: 
قیمت تمام شده محصول ایرانی نسبت به رقبای ما از جمله ترکیه بالاتر 
است همچنین دور زدن تحریم ها و تحمیل شدن هزینه حمل ونقل بیشتر 
در دوره تحریم ها، باعث شــد بسیاری از بازارهای خود از جمله آفریقا را از 

دست بدهیم.
رسول مژده شفق در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه تامین گندم صنف و صنعت برای صنایع 
آرد بر تا سال 99 یارانه ای نبود، گفت: سالیانه این صنایع حدود ۱.۵ تا ۲ میلیون تن گندم مصرف 
می کرد. در یک سال نخست دولت جدید باهدف کنترل قیمت ها گندم یارانه ای به تولیدکنندگان 
داده شد.وی با اشاره به افزایش قیمت آرد و صنف و صنعت، افزود: قیمت گندم صنف و صنعت 
از کیلویی ۲ هزار و ۷۰۰ تومان به کیلویی ۱۲ هزار تومان رسید. فعالان این حوزه از همان ابتدا 
مخالف خود را با افزایش نرخ آرد به مسئولان مربوطه اعلام کردند چراکه این افزایش قیمت، 

شوک زیادی به کالای ماکارونی می داد و  بر تولید، بازار و مصرف تاثیر می گذاشت.
سخنگوی انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات ماکارونی با بیان اینکه واردات گندم از سوی 
بخش خصوصی ممنوع شده است، خاطر نشان کرد: واردات گندم از سوی شرکت بازرگانی 
دولتی صورت می گیرد بنابراین به نوعی همه نیاز گندم صنف و صنعت تامین نمی شود و اولویت 
نخست دولت تامین آرد برای مصارف خبازی است.به گفته مژده شفق؛ تولیدکنندگان ماکارونی 
گندم حدود ۲ سال گندم را با نرخ آزاد خریداری می کردند اما قیمت ماکارونی از سوی سازمان 
حمایت دستوری تعیین می شد.وی ادامه داد: دولت گندم صنف و صنعت را حدود ۴۴۰ درصد 
افزایش داد و از آنجایی که سهم گندم در بهای ماکارونی بیش از ۷۰ درصد است در نهایت قیمت 
ماکارونی از کیلویی ۱۲ هزار و ۲۰۰ تومان به احتساب ارزش افزوده به کیلویی ۳۴ هزار تومان 
رسید و تولیدکنندگان نیز برخلاف میل با این اصلاح اقتصادی دولت همراه شدند.مشاور هیات 
مدیره انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات ماکارونی با بیان اینکه همواره مصرف ماکارونی در 
6 ماه نخست سال کاهشی می شود، گفت: مردم بعد از اطلاع از احتمال گرانی ماکارونی اقدام 
به انبار خانگی کردند چرا که می توان این محصول را تا ۲ سال نگهداری کرد از این رو انبارهای 
خانگی زیاد شد.این فعال اقتصادی از کاهش ۲۵ تا ۳۰ درصدی مصرف ماکارونی خبر داد و 
افزود: ماکارونی یک غذای جایگزین است و بعد از گران شدن گوشت قرمز و مرغ تمایل ها برای 
مصرف ماکارونی افزایش پیدا می کند و از آنجایی که رشد قیمت سایر اقلام نسبت به ماکارونی 
بیشتر است از این رو به احتمال زیاد در ماه های آینده میزان مصرف متعادل می شود.وی با اشاره 
به توقف صادرات ماکارونی، افزود: قیمت تمام شده ماکارونی افزایش چشم گیری را تجربه کرد. 
قیمت تمام شده محصول ایرانی نسبت به رقبای ما از جمله ترکیه بالاتر است همچنین دور 
زدن تحریم ها و تحمیل شدن هزینه حمل ونقل بیشتر در دوره تحریم ها، باعث شد بسیاری از 
بازارهای خود از جمله آفریقا را از دست بدهیم.  مژده شفق با بیان اینکه وظیفه تامین اصلی ترین 
ماده اولیه تولیدکنندگان ماکارونی در اختیار دولت است، افزود: کارخانه های تولیدی ۲ سال اقدام 
به کشت قراردادی و خرید گندم با نرخ آزاد از کشاورزان کردند. اما نتیجه این شد که سازمان 
تعزیرات برای این واحدهای تولیدی جریمه های سنگین تعریف کرد و در نهایت کشت قراردادی 
برای تامین گندم تولیدکنندگان ماکارونی به بن بست رسید.این فعال اقتصادی با اشاره به تولید 
ماکارونی با ارز آزاد، اذعان کرد: دولت ارز حاصل از صادرات ماکارونی را با ارز نیمایی خریداری 
می کند یعنی به جای حمایت از تولید از آنها جایزه می گیرند. بخش عمده صادرات برای ۲ کشور 
عراق و افغانستان متمرکز شده است و چون امکان مراودات مالی برای فعالان اقتصادی وجود 

ندارد عوامل آنها در بازار اقدام به خرید با ریال می کنند.

اخبار کوتاه 

با این که رشد سنگین قیمت مسکن در پنج سال گذشته 
اقتصاد خانوارها را با مشکل مواجه کرده، بازار مسکن در 
یک سال اخیر و حتی ماه گذشته پایین تر از تورم عمومی 
حرکت کرده و نظر کارشناسان این است که روال نسبتا 

آرام آن تا پایان سال ادامه خواهد یافت.
تورم ماهیانه بازار مسکن شهر تهران به ۸ درصد و تورم سالیانه آن به 
۳۲ درصد رسید. اگرچه این  مقدار افزایش در شرایطی که یک سال قبل 
از آن بازار در آرامش قرار داشت، تا حدودی غافلگیرکننده بود، آمارها نشان 
می دهد هنوز بازار مسکن در محدوده پایین تر از نرخ تورم در حال حرکت 
است. تورم عمومی نقطه به نقطه در یک ماه اخیر ۱۲ درصد و در یک 
سال اخیر ۵۲ درصد بود.نوسانات قیمت مسکن تاثیر بسزایی در وضعیت 
معیشتی خانوارها ایجاد می کند. طبق آماری که شهردار تهران ارایه کرده 
6۵ درصد درآمد خانوارهای مســتاجر به هزینه های مسکن اختصاص 
می یابد. او گفت که ۵۱ درصد مردم شهر تهران اجاره نشین هستند.قیمت 
مسکن در پایتخت از اوایل سال ۱۳96 تا کنون ۸۰۱ درصد رشد قیمت 
داشته و این افزایش سنگین باعث شده تا سرمایه های کشور به نوعی در 
بخش مسکن و زمین، زمین گیر شود.دولت و مجلس برای سر وسامان 
دادن به وضعیت بازار مســکن اقداماتی را آغاز کرده اند که از آن جمله 
می توان به طرح نهضت ملی مسکن، تعیین سقف برای قراردادهای اجاره، 
پرداخت تســهیلات کمک ودیعه مسکن، مبحث اجاره داری حرفه ای، 
مالیات خانه های خالی و خانه های لوکس اشاره کرد. در حال حاضر از یک 
میلیون واحد نهضت ملی  مسکن که دولت برای سال اول برنامه ریزی 
کرده بنا به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی 9۵9 هزار واحد به مرحله 

اجرا رسیده است.

در بخش مالیات خانه های خالی البته اوضاع چندان بر وفق مراد نیست و 
انتقاداتی به کندی روند شناسایی این واحدها وجود دارد؛ به طوری که طی 
9 ماه گذشته کمتر از ۱۰ میلیارد تومان مالیات از این محل اخذ شد و در 
دو ماهه ابتدای سال جاری به عدد بسیار ناچیز ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 
رسید. براساس گفته مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرآیندهای مالیاتی، 
افزایش وصول مالیات از خانه های خالی به اطلاعات جدید بستگی دارد؛ 
زیرا احتمال اینکه شناسایی این خانه ها دقیق باشد بیشتر است و هر چه 

اطلاعات دریافتی درست تر باشد، آمار وصولی نیز بالا می رود.
از دیگر اقدامات کنترل بازار مسکن می توان به پرداخت تسهیلات ودیعه 
مسکن تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان در تهران، ۷۰ میلیون تومان در مراکز 
اســتان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر و ۴۰ میلیون تومان در سایر 
شهرها اشاره کرد که هم اکنون ثبت نام توسط وزارت راه و شهرسازی 
انجام و افراد واجد شرایط به منظور دریافت  تسهیلات به بانک معرفی 
می شــوند. اعتبارات در نظر گرفته برای ودیعه مسکن نسبت به سال 
قبل چهار برابر شــده و به ۱۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.همزمان 
با این برنامه ها مجلس، طرح اجاره داری حرفه ای را در برنامه های خود 
گنجانده است. آن طور که اعضای کمیسیون  عمران مجلس می گویند 
شرکت های بخش خصوصی و شهرداری ها با تملک واحدهای مسکونی 
و اجاره دادن آنها یا ساخت واحدهای مسکونی با دو شیوه استفاده از اراضی 
شخصی و اراضی دولتی در حوزه اجاره داری حرفه ای فعالیت خواهند کرد.
یکی از مشکلات آن اســت که به سرانجام رسیدن طرح های بخش 
مســکن زمان بر است. پروژه های ساختمانی معمولا بین ۱.۵ تا ۳ سال 
طول می کشد. بازار مسکن نیز معمولا نسبت به تحولات  اقتصادی دیر 
واکنش نشان می دهد. بر این اساس می توان نتایج برنامه های انجام شده 

در حوزه مسکن را در سال های آینده جست وجو کرد.اما در شرایطی که 
رشد ماهیانه قیمت مسکن در سال گذشته معمولا بین ۱ تا ۲ درصد بود 
و  در مواقعی منفی می شد، در شهر تهران با دو افزایش 6 و ۸ درصدی 
به ترتیب در ماه های اردیبهشت و خرداد امسال مواجه شدیم. تورم ماهیانه 
مســکن در کل کشــور نیز ۲.۵ درصد بود. کارشناسان از جمله دلایل 
این مساله را افت بخش های مولد می دانند. کاهش بازدهی سرمایه در 
بخش های تولیدی و صنعتی باعث هجوم سرمایه ها به بازار مسکن شده 
است. از آن جا که تورم سالیانه نهاده های ساختمانی به حدود ۵۵ درصد 
رســیده، بخش خصوصی تمایل چندانی به ساخت و ساز از خود نشان 
نمی دهد و این مساله فشار تقاضا برای واحدهای موجود را تشدید کرده 
 ـکارشناس بازار مسکن  درخصوص پیش بینی  است.احمدرضا  سرحدی 
این  بازار در سال جاری به ایسنا گفت: خرید مسکن یک سرمایه گذاری 
امن محسوب می شود. با این حال اگر تقاضای موثر در بخش مسکن 
پاســخ داده شود بازار تا حدودی به آرامش می رسد. اما طرح های دولتی 
معمولا قابلیت اجرا ندارد. از طرف دیگر با مشکلاتی در اقتصاد مواجهیم 
که قدرت خرید خانوارها را  کاهش داده است. ثبت نام برای نهضت ملی 
مسکن زیاد است اما تعداد بسیار کمی از متقاضیان توان پرداخت آورده 
را دارند. بنابراین معتقدم فشار تقاضای مسکن در کلانشهرها همچنان 
 ـعضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان  باقی می ماند.حسن محتشم 
تهران نیز مهمترین راهکار برای کنترل هیجانات بازار مسکن را افزایش 
ساخت وساز دانست و گفت: دولت باید درآمد سرانه را بالا ببرد. تولید را 
تقویت و شرایط  تورمی را از این وضعیت خارج کند. در گام بعدی به تولید 
مسکن بپردازد و کســری های این بخش را جبران کند. در آن صورت 

می توان امیدوار بود که به تدریج قیمت مسکن کنترل شود.

بازار مسکن پایین تر از تورم

معاون هماهنگی و امور کسب و کار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: سیاســت و برنامه وزارت 
صمت، توسعه ارزش افزوده در حلقه های مختلف 

و افزایش صادرات این محصولات است.
“سید مهدی نیازی” در خاتمه جلسه مجمع عمومی انجمن 
نوردکاران فولادی در محل اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: 
تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت افزایش تعامل با انجمن ها 
و تشــکل های بخش خصوصی اســت و همواره بیشترین 
حمایت ها را داشته است.وی گفت: وزارت صمت، تشکل ها را 
ذی نفع و همکار خود می داند و تاکید دارد که تشکل ها به یاری 

و همکاری بپردازند که همواره نیز همین طور بوده است.
معاون وزیر صمت خاطرنشــان کرد: ما به دنبال آن نیستیم 
که همچون مدل های کمونیســتی یک برنامه دولتی تهیه 
شود و آن را ابلاغ کنیم، بلکه برعکس کسب و کارها باید به 
ارائه برنامه های خود بپردازند و ما نیز حمایت خواهیم کرد؛ در 
همیا راستا اصلاحات انجام شده در ساختار وزارتخانه نیز مبنی 
بر همین موضوع بوده است.نیازی یادآور شد: سال گذشته در 

زمینه حذف مالیات تشویقی کالاهای صادراتی خام فهرستی 
تهیه و برخی کالاها از معافیت مالیاتی حذف شــدند که از آن 
جمله فولاد خام و شمش فولادی قابل ذکر است، بر این اساس 
وزارت صمت به دنبال خام فروشی نیست. وی خاطرنشان کرد: 
حتی در حوزه محصولات عریض فولادی مثل ورق ها نیز به 
دنبال صادرات نیستیم، بلکه صادرات محصولات نهایی همچون 

خودرو و لوازم خانگی و غیره دنبال می شود.
معاون هماهنگی و امور کسب و کار وزارت صمت ادامه داد: 
با توجه به اینکه دولت ســیزدهم ساخت چهار میلیون واحد 
مسکونی در مدت چهار سال را دنبال می کند و تامین مصالح آن 
بر عهده وزارت صمت قرار داده شده است که بازار بسیار بزرگی 
برای محصولات فولادی خواهد بود و بر این اســاس نگران 
رکود در این بخش نیستیم.وی گفت: در این راستا مذاکراتی با 
وزارت راه و شهرســازی برای پیش خرید های 6 ماهه یا یک 
ساله محصولات فولادی و سایر مصالح ساختمانی انجام شده 
که مدل جدیدی در حوزه تنظیم بازار است. نیازی اضافه کرد: 
در سیاست های کلی وزارت صمت در زنجیره فولاد معتقدیم 

سرمایه گذاری در حوزه پایین دست از جمله ورق های آلیاژی و 
میلگردهای آلیاژی ناقص است.

 برنامه ریزی وصول ۴۰ هزار میلیارد تومان
 حقوق دولتی معادن

وی گفت: در حوزه معدن، برنامه اکتشافات گسترده ای ارائه 
شــده است و با توجه به بودجه تصویب شده و همچنین رقم 
۴۰ هزار میلیارد تومانی برای وصول حقوق دولتی که پیش بینی 

شده، به دنبال توازن بیشتر در این بخش هستیم.
 معاون وزیر صمت خاطرنشــان کرد: فقط بخشی از حقوق 
دولتی برای توسعه معدنی باز خواهد گشت و همچنین نتایج 
اکتشافات اولیه خوب بوده که به زودی اطلاع رسانی خواهد شد.
وی تصریح کرد: در دیپلماســی معدنی نیز وزارت صمت در 
کشورهای همســایه ورود خوبی داشته و با این اتفاقات امید 
می رود مساله مواد اولیه و مواد معدنی حل شود.این مقام مسوول 
تصریح کرد: عصاره تجربه بیش از ۱۵ ســال گذشته وزارت 
صمت به طراحی یک جدول با ۲۷ ابزار در 6 حالت کالایی )از 
کسری تا مازاد کالا( انجامیده تا ابزارهای هوشمند به جای افراد 

در قیمت گذاری ها تاثیر گذار باشد.
نیازی تأکید کــرد: انتظار می رود فعالان بخش خصوصی و 
تشــکل ها در حوزه های مختلف به نقد و بررسی این جدول 
بپردازنــد و معتقدیم اگر این مدل در مقطعی یک تا دوســاله 
اجرا شود، همه حوزه ها از آن منتفع خواهند شد.وی همچنین 
در خصوص قطعی های برق گفت: در مقایسه با سال گذشته 
محدودیت های تامین برق صنایع کمتر شده و مطابق تفاهم 
 نامه بــا وزارت نیرو قطعی ها مطابق برنامــه و اعلام قبلی 

خواهد بود.

 تامین مالی زنجیره ای
معاون وزیــر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشــت: برای 
تامین ســرمایه در گردش واحدها در ســال جاری به حدود 
9۰۰هزار میلیارد تومان سرمایه نیاز است، اما شاید نتوان با منابع 

بانکی  همه آن را تامین کرد.
وی گفت: سال گذشته تامین مالی زنجیره ای به عنوان یک 
مدل پیشرفته با امضای موافقتنامه بین وزارت صمت و ۱۲ بانک 
عامل اجرایی شــده و مطابق برنامه ریزی ها مقرر شده امسال 

۲۰ درصد تسهیلات کل حوزه صنعت از همین طریق باشد.

معاون وزیر صمت:

 وزارت صنعت به دنبال توسعه صادرات محصولات 
با ارزش افزوده بالا در حوزه های مختلف است

اینفوگراف

 صدور کد رهگیری توسط املاک 
هزینه ای ندارد

 افزایش تولید فولادی ها 
در دو ماه نخست امسال

آمار تولید فولادی ها طی دو ماه نخست امسال نشان می دهد، 
با توجه به اینکه محدودیت برق صنایع از نیمه خرداد ماه اعمال 
شده است، روند افزایش تولیدی که از ابتدای سال آغاز شده 
بود، ادامه یافت و آمار تولید دو ماهه ابتدایی نیز افزایشی رقم 

خورد.
طبق  آمار ارائه شده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به ایسنا، طی دو 
ماه اول امسال میزان تولید کل آهن اسفنجی بیشترین افزایش تولید را داشته  
و در مقابل کمترین میزان افزایش را مقاطع طویل فولادی در این مقایسه آمار 

به خود اختصاص داده اند.

در مجموع فروردین و اردیبهشت ماه امسال دو میلیون و ۲۸ هزار تن مقاطع 
طویل فولادی تولید شــده است که نسبت به یک میلیون و 9۴۰ هزار تن 

تولیدی در مدت مشابه سال ۱۴۰۰ رشد چهار  درصدی داشته است.
پس از آن تولید شــمش فولاد )فولاد میانی( با رشــد پنــج درصدی و 
محصولات فولادی با رشد شش درصدی از به ترتیب پنج میلیون و 6۰۵ هزار 
تن )شــمش فولاد( و سه میلیون و ۵۷6 هزار تن )محصولات فولادی( به 
 پنج میلیون و ۸۸۵ هزار تن )شــمش فولاد( و ســه میلیون ۷9۷ هزار تن 

رسیده اند. 
طبق آمار، طی دو ماهه ابتدایی امسال یک میلیون و ۷69 هزار تن مقاطع 
طویل فولادی )تیرآهن، میلگرد، ناودانی، نبشی و سایر مقاطع( تولید شده که 
نسبت به یک میلیون و 6۳6 هزار تن تولیدی طی دو ماهه نخست ۱۴۰۰، 

رشد هشت درصدی را تجربه کرده است.
در نهایت شش میلیون و ۵۳۷ هزار تن آهن اسفنجی در دو ماه ابتدایی سال 
جاری تولید شده که 6۵۲ هزار تن معادل ۱۱ درصد بیشتر از میزان تولید آن 

در مدت مشابه سال گذشته است. 
رشد تولید فولادی ها نشان می دهد که تا برق صنایع محدود نشده، امکان 
افزایش تولید وجود دارد اما به تبع با محدودیت های برق اعمالی برای صنایع 
فولادی که امســال از ۱۵ خرداد ماه اعمال شــده است، طبق سنوات سال 

گذشته ، امسال مجدد شاهد کاهش تولید باشیم.

صدور کد رهگیری برای هرگونه معاملات املاک، بدون هزینه 
اســت، اما برخی از آژانس های مسکن برای صدور آن مبالغ 
میلیونی درخواست می کنند که این کار تخلف است و در صورت 

شکایت، بنگاه معاملات ملکی پلمب خواهد شد.
حدود ۱۵ ســال قبل تمامی معاملات ملکی اعم از خرید، فروش، اجاره و 
رهن، در بنگاه های املاک به صورت دستی در برگه های قولنامه و با توافق 
طرفین نوشته می شد. تنها چیزی که ۲ طرف معامله به آن دسترسی داشتند، 
همان قولنامه  غیررسمی بود.غیر رسمی بودن شکل ثبتی این قبیل معاملات، 
زمینه ساز بروز تخلفات بسیاری بود که از جمله مهم ترین آن می توان به فروش 
یا اجاره یک ملک به تعداد زیادی از افراد اشاره کرد اما زمانی که مستاجر یا 
خریدار خانه، کد رهگیری برای معامله خود دریافت می کند، می توانند با وارد 
کردن پلاک ثبتی از شرایط سند ملک مورد نظر مطلع شوند. این سامانه با 
سازمان ثبت احوال در ارتباط است و با احراز هویت فرد، از امکان جعل عنوان 
و تخلفاتی از این دست جلوگیری می کند.  برای برطرف شدن این مشکلات، 
هیات دولت مصوبه ای را به تصویب رساند و بخشنامه ای به اتحادیه مشاوران 
ابلاغ شد که به واسطه آن  مشاوران املاک موظف شدند تمام معاملات، نقل 
و انتقالات ملکی که انجام می دهند را در سامانه ثبت هوشمند معاملات مسکن 
)سامانه رهگیری( به ثبت برسانند.این اقدام برای جلوگیری از تخلفات انجام 
شد، اما برخی از آژانس های املاک از این مسئله سوءاستفاده کرده و علاوه بر 

حق کمیسیون خود، برای صدور کد رهگیری نیز از دو طرف معامله، درخواست 
هزینه های میلیونی می کنند. این در حالی است که هزینه صدور کد رهگیری 
بــرای معاملات اجاره یک هزار تومان و برای خریدوفروش پنج هزار تومان 
است.درخواســت هزینه برای صدور کد رهگیری جزو تخلفات آژانس های 
مسکن به حساب می آید و معامله گران می توانند در صورت مشاهده این تخلف، 
از آن بنگاه به اتحادیه مشــاوران املاک یا بازرسی اصناف شکایت کنند که 
جزای این تخلف می تواند به پلمب شدن دفتر کار مشاوران املاک منجر شود.
در روند رسیدگی به تخلفات این چنینی، اگر شکایتی انجام شود، آژانس املاک 

موردنظر علاوه بر برگرداندن مبلغ دریافتی، باید جریمه نیز پرداخت کنند.

مدیرعامل فرابورس ایران عنوان کرد؛

معاملات مشتقه راه درمان بازار سرمایه
مدیرعامل فرابورس ایران در نشست »بازار مشتقه در ایران، 
راهکارها و چالش ها« چالش نخست معاملات مشتقه در ایران 

را »هسته معاملات« عنوان کرد.
به گزارش  فرابورس، میثم فدایی مدیرعامل فرابورس ایران در نشســت 
»بازار مشتقه در ایران، راهکارها و چالش ها« چالش نخست معاملات مشتقه در 
ایران را »هسته معاملات« دانست و گفت: هسته فعلی برای معاملات نقدی 
طراحی شده است و امکان بالقوه برای معاملات آتی و آپشن را ندارد با این 
حال همه درک کرده اند که بازار سرمایه راه درمانی جز معاملات مشتقه ندارد.

به گزارش مدیریت ارتباطات فرابورس ایران، فدایی با اشاره به اینکه نمی توان 
هر سه سال یک بار منتظر تکرار رخدادهای سال 9۳ و 99 بود، عنوان کرد: 
با توجه به تلاطم های اقتصادی باید بتوانیم در بازارهای صعودی و نزولی ابزار 
ســودآوری در اختیار مردم قرار دهیم تا در هر روندی امکان سودآوری وجود 

داشته باشد و لزوماً منتظر تکرار چنین روزهایی نباشیم.
مدیرعامل فرابورس ایران با اشاره به مطالعات علمی روی ابزارهای آتی در 
سطح بین المللی، گفت: امروز ابزار مشتقه حتی می تواند به کمک شرکت هایی 
بیاید که با مشکل کمبود انرژی در فصول مختلف مواجه هستند، به عنوان مثال 
شرکت هایی وجود دارند که نه در تابستان کار می کنند و نه در زمستان از این 

رو کم کم به ابزارهای آتی آب و هوا هم نیازمند خواهیم بود.
فدایی در این نشست که با حضور مدیرعامل بورس انرژی، عضو هیات مدیره 
شرکت بورس تهران و مدیر بازار مشتقه و صندوق های کالایی بورس کالا 
برگزار شد، تاکید کرد که طی سال های اخیر نگاه به بازار مشتقه تغییر کرده و از 

این دیدگاه که بازار مشتقه ابزاری تجملی است، فاصله گرفته ایم.
فدایی در ادامه به مسائل اجرایی در خصوص معاملات مشتقه پرداخت و با 
تاکید بر اینکه »هسته معاملات« چالش اصلی حال حاضر است، بیان داشت: 

معاملات آتی و آپشن بر سامانه معاملات نقدی به سختی قابل انجام است.
مدیرعامل فرابورس ایران در تشریح تبعات و اثرات این مشکل عنوان کرد: 
به خاطر این موضوع سیستم محاسبه مارجین وجود ندارد و راهکار جایگزین 
برای این خلأ در حال حاضر، راه حل توثیق سهام است پس هر معامله گری 
که خواهان فعالیت در مشتقه باشد باید حتماً سهام داشته باشد که این موضوع 

خود چالش برانگیز است.

او اضافه کرد: البته شرکت سپرده گذاری مرکزی توثیق الکترونیکی سهام را 
اجرایی کرده که راه اندازی آن گام مثبتی در این زمینه است.

فدایی در ادامه با اشــاره به قدم های مثبت برداشــته شده در زمینه توسعه 
ابزار آتی در ارکان بازار، افزود: در فرابورس هم روی شاخص هم وزن، آتی وجود 
دارد که اختیار خریــد و اختیار فروش روی آن امکان پذیر اســت. با وجود 
صندوق های ســرمایه گذاری امکان تعریف آتی وجود دارد و مســئله قابل 

تحویل بودن که موضوعی فقهی بود حل شده است.
 مدیرعامل فرابورس ایــران همچنیــن بــه دغدغه ها در مــورد جایگاه
 Short Selling )فــروش اســتقراضی( از نگاه فقهی پرداخته و گفت: 
Short Selling هیچ مشــکل فقهی ندارد و در این زمینه مصوبه وجود 
 short seller دارد، بلکه نبود ســامانه تامین به مفهوم تامین سهام برای
چالش اصلی این معاملات است.وی با اشاره به تلاش های صورت گرفته در 
زمینه نمادهای بسته در فرابورس بیان داشت: در بازار اول و دوم به غیر از مجمع 
سالانه، نماد متوقف شدن دیگری نداریم، اگر این روند تداوم پیدا کند می توانیم 

روی نمادهای سهامی هم بدون هیچ چالشی ابزار مشتقه داشته باشیم.
مدیرعامل فرابورس ایــران در بخش پایانی صحبت هایــش با دعوت از 
متخصصان حوزه hedge fund برای پیوستن به نهادهای مالی، عنوان کرد: 
فرد متخصص در این زمینه چندان دیده نشده است و فقط موارد محدودی 
تقاضا از سمت صندوق ها وجود داشته است که فرابورس ایران در این زمینه 

حمایت های لازم را خواهد کرد.
تکنولوژی چالش مهم معاملات مشتقه

علی نقوی مدیرعامل بورس انرژی در ادامه این نشست به تشریح وضعیت 
ابزارهای مختلف مشتقه در این بورس پرداخت و عنوان کرد: ارزش تجمعی 
معاملات سلف موازی استاندارد مبتنی بر نفت خام و برق و متانول و میعانات 

در بورس انرژی ۵۷ هزار میلیارد تومان بوده است.
نقوی با تاکید بر روند رو به رشد قراردادهای آتی در بورس انرژی، اظهار داشت: 
اسفند سال گذشته از این قراردادها رونمایی شد و اکنون معاملات روی نفتا و 
متانول در حال انجام است. ضمن آنکه معاملات روی ال پی جی و میعانات 

در آینده شروع می شود و معاملات بنزین نیز در مرحله مطالعات است.
مدیرعامــل بورس انرژی یکــی از چالش های این بورس برای توســعه 

ابزارهای مشتقه را نبود گواهی سپرده کالایی دانست و گفت: این گواهی ها در 
بورس انرژی به خاطر پیچیدگی های حامل های انرژی و انحصار عرضه کننده 
بحث فنــی دارد اما در دســتور کار اســت.نقوی کمبود آگاهــی در مورد 
معاملات مشــتقه را هم چالش دیگری در این حوزه برشمرد و گفت: برای 
مثال عدم آگاهی وزارت نفت نسبت به گواهی سپرده چالش ایجاد کرده است.
به گفته وی بازار مشــتقه نیازمند تکنولوژی است و هر چهار بورس ایران 
از نظر تکنولوژی نیاز به توسعه دارند که با همکاری استارتاپ ها می توان بخشی 

از مشکلات را برطرف کرد.
لزوم حرکت مشتقه به سمت دارایی های مالی

محمدجواد میرطاهر عضو هیات مدیره شرکت بورس تهران در ادامه نشست 
»بازار مشتقه در ایران، راهکارها و چالش ها« به مقایسه معاملات مشتقه ایران 
و دیگر کشورها پرداخت و گفت: در حالی مشتقه ایران بیشتر روی کامودیتی ها 
وجود دارد که در جهان عمده معاملات روی دارایی های مالی است و حل شدن 
مشکلات زیرساختی باعث می شود در ایران نیز مشتقه به سمت دارایی های 

مالی برود.
عضــو هیات مدیره بورس تهــران یکی از مهم ترین الزامات اســتفاده از 
ابزار مشتقه را کمک به فرآیند کشف قیمت دانسته و ابراز داشت: مشتقه به 
معنای تشکیل دادن بازار متشکلی است که افراد درباره قیمت آینده با یکدیگر 
صحبت می کنند. مشتقات ارزی می تواند به کشف قیمت ارز در آینده اقتصادی 
ایران کمک کند.میرطاهر با تاکید بر اینکه در ایران هم افراد بسیار ریسک پذیری 

وجود دارند، افزود: اگر ابزارها و بازارهای متشکل وجود داشته باشد این افراد به 
سمت این بازارها هدایت و راهنمایی می شوند، در غیر این صورت مشکلات 
قانونــی و فراقانونی به وجود خواهد آمد.عضو هیات مدیره شــرکت بورس 
تهران به اقدامات این بورس در زمینه رفع چالش های معاملات مشتقه اشاره 
داشت و گفت: این موضوع در جلسات بورس تهران مطرح شده است که اگر 
بتوانیم فکری برای بازار ثانویه، بازارسازی و بازارگردانی و نوسان پذیری کنیم، 

اوراق مشتقه روی دارایی های مالی هم تعریف خواهد شد.
میرطاهر »لزوم مشخص شدن جایگاه hedge fund«، »تسهیل اختیار 
خرید و فروش تبعی« و »طراحی اوراق آتی و آپشــن روی صندوق ها« را از 
جمله راهکارهایی دانست که به توسعه و تعمیق بازار مشتقه کمک خواهد کرد.

اهمیت ابزارهای مشتقه کنار هم
رحمان آراســته مدیر بازار مشتقه و صندوق های کالایی بورس کالا نیز در 
ادامه این نشست با بیان اینکه چشم انداز بازار مشتقه بر اساس رصد معاملات 
بورس های ایران امیدوارکننده است، عنوان کرد: خوشحالیم که بورس کالا 
به عنوان پیشــرو در این زمینه شناخته شده اســت؛ بورس کالا از سال ۸۷ 
شــکل گرفت و در ابتدای راه با توجه به عدم شناخت، چندان موفق نبود تا 

اینکه آتی سکه راه افتاد و به دلایل غیر منطقی این بازار بسته شد.
او با تاکید بر گسترده بودن بازار آتی برای انواع و اقسام دارایی ها چه کالایی و 
چه بهادار، در مورد بازار آتی زعفران بورس کالا، گفت: پیش از راه اندازی این 
بازار مرجع قیمت نقدی زعفران وجود نداشت، زنجیره ای از ابزارهای ملی را 
روی زعفران راه اندازی کردیم و اکنون به مرجع قیمت تبدیل شدیم و 6۰۰ هزار 

موقعیت باز در آپشن زعفران داریم که جای خوشحالی دارد.
مدیر بازار مشتقه و صندوق های کالایی بورس کالا در ادامه اظهار داشت: 
یک نکته مهم باید دیده شود که آتی و آپشن و فوروارد و دیگر ابزارها به تنهایی 
در کشور به نتیجه نخواهد رسید و باید با ابزارهای دیگر شکل بگیرد، برای 
مثال یکی از علت های موفقیت در آتی زعفران، بحث گواهی سپرده زعفران 
بود.او در پایان در تشریح دیگر اقدامات این بورس در زمینه مشتقه اظهار کرد: 
برنامه هایی برای آتی و گواهی ســپرده طلا از جمله شمش داریم که بعد از 
فراهم شــدن زیرساخت و اتمام مطالعات راه اندازی می شود چرا که مشکل 

مالیاتی گواهی سپرده نیز حل شده است.
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